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  Vážení spoluobčané,  

 
dostává se Vám do rukou druhé číslo letošního obecního 
Zpravodaje. Od jeho posledního vydání se uskutečnila 
čtyři zasedání zastupitelstva obce, projednávané 
záležitosti jsou uvedeny v  části „Z jednání zastupitelstva 
obce Stará Ves“. 

Na úvod bych Vás ráda informovala o projektech, 
které máme v plánu realizovat.

V příštím roce bude probíhat další etapa obnovy 
vodovodního potrubí včetně přepojení vodovodních 
přípojek na nový řad. Termín ukončení oprav je 
naplánován na listopad 2025. Z tohoto důvodu nebudou 

v příštím roce probíhat žádné rekonstrukce chodníků 
ani komunikací. Rádi bychom realizovali připravené 
projekty „Stavební úpravy objektu č.p. 54“, týkající se 
prostor knihovny včetně sociálního zařízení a zasedací 
místnosti a „Oprava hřbitovní zdi“. Na realizaci těchto 
akcí se budeme i nadále ucházet o dotace, které budou 
vypsány. Za zmínku stojí i projekt „Obnova ovocného 
sadu“, na kterém v současné době pracujeme. V tomto 
případě bychom také rádi využili prostředky poskytnuté 
z dotace. Mezi další plánované akce patří oprava altánu 
a tribuny ve sportovním areálu, oprava plotu na školní 
zahradě, výstavba garáže na traktor a příslušenství 

foto J. Šiška ml.
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USNESENÍ Č. 13 ZE ZASEDÁNÍ 
ZASTUPITELSTVA OBCE 
STARÁ VES KONANÉHO 
DNE 18. 9. 2024

Zastupitelstvo obce Stará Ves 
schválilo ověřovateli zápisu 
p. Milana Chodníčka a p. Michala 
Darebníčka a zapisovatelem Ing. 
Alenu Raimrovou,

 -schválilo program zasedání 
Zastupitelstva obce Stará Ves 
konaného dne 18. 09. 2024 
v předneseném znění,

-vzalo na vědomí provedení 
rozpočtových opatření za měsíc 
červen, červenec a srpen 2024,

-schválilo zrušení nařízení obce 
Stará Ves č. 1/2010, kterým se pro 
obec Stará Ves stanoví rozsah, 
způsob a lhůty odstraňování závad 
ve schůdnosti místních komunikací 
a chodníků a vymezují se úseky 
místních komunikací a chodníků, na 

kterých se sjízdnost a schůdnost 
odstraňováním sněhu a náledí na 
území obce Stará Ves nezajišťuje.

USNESENÍ Č. 14 ZE ZASEDÁNÍ 
ZASTUPITELSTVA OBCE 
STARÁ VES KONANÉHO DNE 
30. 10. 2024

Zastupitelstvo obce Stará Ves 
schválilo ověřovateli zápisu 
p. Milana Chodníčka a p. Michala 
Darebníčka a zapisovatelem Ing. 
Alenu Raimrovou,

 -schválilo program zasedání 
Zastupitelstva obce Stará Ves 
konaného dne 30. 10. 2024 
v předneseném znění,

-vzalo na vědomí provedení 
rozpočtových opatření za měsíc září

2024,
-vzalo na vědomí Zprávu o 

výsledku dílčího přezkoumání 
hospodaření obce Stará Ves za rok 
2024, které bylo provedeno dne 

24. 09. 2024, při dílčím přezkoumání 
hospodaření obce Stará Ves za rok 
2024 nebyly zjištěny chyby a 
nedostatky,

-schválilo Sport Clubu Stará Ves, 
z.s. prodloužení termínu použití 
dotace do 04. 12. a vyúčtování 
dotace do 11. 12. 2024 a ukládá 
starostce uzavření dodatku ke 
smlouvě,

-schválilo jako příslušné podle ust. 
§ 27 odst. 1písm. e) zákona 
č. 283/2021 Sb., stavební zákon, ve 
znění pozdějších právních předpisů, 
Zprávu o uplatňování Územního 
plánu Stará Ves za období 2018-
2023 v rozsahu předloženého 
návrhu,

-schválilo aktualizaci a příděl 
finančních prostředků do fondu 
obnovy vodovodu a kanalizace obce 
Stará Ves z rozpočtu obce Stará Ves 
ve výši 200 000 Kč, a to počínaje 
rokem 2025.

ZPRAVODAJ OBCE STARÁ VES   2/2024

 
  Z jednání zastupitelstva obce Stará Ves 

v areálu pěstitelské pálenice. 
Během roku v naší obci proběhlo také mnoho 

kulturních, společenských či sportovních akcí.
Za připomenutí stojí Gulášfest a Vepřové hody, které 

měly v naší obci letos premiéru. Obě měly velký úspěch, 
a to nejen u místních občanů. 

Poslední listopadovou sobotu jsme se opět po roce 
sešli při rozsvícení vánočního stromečku na návsi. 
Atmosféra byla jako vždy sváteční a přátelská. Děti ze 
ZŠ a MŠ vystoupily s bohatým kulturním programem, 
návsí se nesla vůně specialit z udírny, svařáku a 
nechyběly ani vánoční melodie.

Vyvrcholením adventu byl předvánoční koncert 
Patrika Možíše a jeho přátel v kostele Nanebevzetí 
Panny Marie v místním kostele, který přilákal i spoustu 

návštěvníků z okolí.
Na závěr chci poděkovat všem zastupitelům a 

zaměstnancům obce, kteří svou zodpovědnou prací 
přispěli k rozvoji naší obce. Zároveň bych chtěla 
vyzdvihnout členy dobrovolných spolků, kteří věnují 
svůj čas a energii ve prospěch ostatních. Ať už jde o 
kulturní nebo sportovní akce. Do nového roku 2025 
Vám všem přeji především pevné zdraví, mnoho 
osobních i pracovních úspěchů a spoustu 
nezapomenutelných okamžiků. Ať následující rok 
přinese radost, klid a nové příležitosti ke spolupráci.

  
Monika Dvořáková
starostka obce

 
  Informace pro občany

foto M. Dvořákováfoto M. Dvořákováfoto M. Dvořáková

 NÁVŠTĚVY JUBILANTŮ

Na zastupitelstvu obce Stará Ves, konaném dne 30. 10. 2024, 
dala starostka na vědomí informaci týkající se návštěv 
jubilantů. Z důvodu zvyšujícího se počtu jubilantů bude 
obec navštěvovat jen občany, kteří dosáhnou v daném roce 
70, 75, 80, 85 a 90 let. Od 90 let budou návštěvy občanů 
probíhat každoročně.
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Dne 11. ledna 2025

proběhne v naší obci Tříkrálová sbírka vyhlášená Charitou České 
republiky. Výtěžek sbírky je určen na pomoc rodinám a lidem 

v nouzi u nás i v zahraničí a na rozvoj
 charitního díla. Sbírka je povolena MV ČR.

 
  Informace pro občany

 
  Informace pro občany

Jak vypadá správná tříkrálová skupinka?
Každá skupinka je tvořena vedoucím, který nese zapečetěnou pokladničku, a koledníky. Vedoucí musí mít 

průkazku vystavenou Charitou České republiky a občanský průkaz. Koledníci bývají v kostýmu Tří králů. 

Formy finančního příspěvku do Tříkrálové sbírky:
Kromě příspěvku do pokladničky je možné přispět na účet u České spořitelny:

66008822/0800,  Variabilní symbol: 777970058

Adresa příjemce: Charita Česká republika, Vladislavova 12, 110 00, Praha 1
nebo do online pokladničky na www.trikralovasbirka.cz. 

Srdečně děkujeme všem dobrovolníkům,
kteří se podílejí na organizaci sbírky 

a také všem lidem dobré vůle, kteří do sbírky přispějí.

Splatnost poplatků za odpady a psa je k 30. 4. 2025: 

-  poplatek za komunální odpad 800,-- Kč/poplatník s trvalým pobytem, majitel nemovitosti bez 
   trvalého pobytu                

 - poplatek za psa 100,-- Kč/pes 

Splatnost k 30. 6. 2025, 31. 12. 2025

 - stočné - dle náměru od Vak Přerov 11/2024 - 11/2025 40,-Kč včetně DPH/m3

 - vlastní studna - paušál 35 m3 /poplatník/rok 

Výběr stočného je vždy zahájen až po obdržení podkladů z VaK Přerov, a to v okamžiku vystavení faktur za    
vodné všem odběratelům. 

Splatnost k 30. 6. 2025 

- nájem stromů (právo očesání) 

Úhrada poplatků:

- hotově, platební kartou - pondělí a středa 7:30 - 12:00 hod., 13:00 - 16:30 hod. 
- převodem na účet 22025831/0100, var. symbol - číslo popisné, číslo evidenční 

Upřednostňujeme platby převodem na účet obce.
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foto M. Dvořáková

Vážení občané,
spustili jsme pro vás službu MUNIPOLIS, díky které vás nyní budeme efektivně informovat přímo do vašeho 
telefonu. Přihlaste se k odběru informací a už nikdy nezmeškáte důležité novinky a upozornění naší samosprávy. 
Informace podle vašich zájmů vám budeme posílat jako zprávu do aplikace,

e-mailem nebo prostřednictvím SMS. 

Co vám přihlášení do MUNIPOLIS přináší?

• Upozornění na krizové události – výpadky energií, blížící se vichřice, dopravní uzavírky, varování před 
          podomními prodejci, apod.
• Novinky a důležitá upozornění z úřadu - poplatky, obecní zpravodaj apod.
• Pozvánky na kulturní a sportovní akce.
• Možnost vyjádřit svůj názor v on-line anketách.
• Mobilní aplikaci samosprávy s užitečnými funkcemi.

V registračním procesu si sami můžete nastavit, jaké typy informací vás zajímají (např. kultura, doprava,  
majitelé zvířat). Doporučujeme vyplnit vaše telefonní číslo a ulici, abychom vás mohli rychle varovat v případě 
nečekaných událostí (např. havárie vody, přívalové deště atd.)
Vaše údaje jsou v bezpečí a v souladu s GDPR legislativou.

PŘIHLASTE SE K ODBĚRU INFORMACÍ:  https://obecstaraves.munipolis.cz/registrace 
A nezmeškáte důležité informace, které vám zjednodušší život.

Služba je zdarma!

Registrovat se můžete také přímo na našem úřadu - rádi vám pomůžeme!

 
  Informace pro občany

 
  Informace pro občany

SOBOTNÍ PODVEČER ROZSVÍTILY VE STARÉ VSI LAMPIONY

Již tradicí se v naší obci stal podzimní lampionový průvod, který letos proběhl v sobotu 
9. listopadu. Sešli jsme se v 16:30 hod. na návsi a byť zpočátku účast nevypadala dobře, 
nakonec dorazili všichni skalní a k naší radosti i noví účastníci. Děti dostaly perníkovou 
medaili a některé ji rovnou snědly. Lampiony všech tvarů krásně rozzářily náves a 
těšící se děti spolu s rodiči prošly vesnicí. Před knihovnou pak na ně čekalo skvělé 
občerstvení, teplý čaj a hlavně hořící ohniště, kde si každý mohl opéct špekáček. 
Děkujeme všem, kteří se i přes chladné počasí zúčastnili průvodu a užili si společně 
hezký večer. Díky patří také obci za poskytnutí zázemí a příspěveku na občerstvení pro 
rodiče. Těšíme se na další setkání.  

Renata Zapletalová

foto R. Zapletalová
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foto M. Dvořákováfoto J. Šiška ml.

foto M. Dvořáková

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

Vítání občánků se v naší obci konalo dne 19. října 
2024 a bylo to opravdu krásné setkání. Tato 
slavnostní událost přivítala osm nových občánků, 
kteří byli narozeni v letech 2023 a 2024 – Wanessu 
Claudii Hudeček, Tobiáše Maška, Dominika 
Dermíška, Eduarda Dočkalíka, Melanii 
Grečmalovou, Ondřeje Vítka, Sebastiena Bátlu a 
Teodora Olejníka. Vítání občánků bylo plné radosti 
a emocí a rodiče i děti si odnesli krásné vzpomínky 
na tento výjimečný den. Dětem byly předány 
pamětní listy a dárky na památku. Rodiče i ostatní 
přítomní si vyslechli kulturní program, o který se 
postaraly děti z naší základní školy.

 
  Informace pro občany

VÝSADBA STROMKŮ V GRYNGLI

Začátkem listopadu proběhla v Gryngli další výsadba nových stromků. V Gryngli letos vysadili zastupitelé, obecní 
zaměstnanci a občané celkem 100 ks dubu zimního. 

 
  Informace pro občany
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foto J. Šiška ml.

 foto J. Šiška ml.

TŘÍDĚNÍ ODPADU

Jak správně třídit odpad v domácnosti
Správné třídění odpadu je umění, které se vyplatí ovládnout. Když už mluvíme o směsném komunálním odpadu, 

   je dobré mít jasno, co do něj vlastně patří. Než začneme, je důležité si uvědomit, že tento druh odpadu by měl   
být co nejvíce minimalizován. Pro začátek si zapamatujte, že sem patří věci, které nemohou být recyklovány  
nebo kompostovány. Tedy vše, co skončilo svou cestu a už z toho nic nového neuděláme.

Nejčastější dotazy: 

Otázka 1: Co je to směsný komunální odpad?
Odpověď: Směsný komunální odpad tvoří materiály, které nelze recyklovat nebo jež nepatří do jiných 
konkrétních kategorií odpadu. Do této kategorie spadají zbytky z domácností, které nejsou určeny na tříděný sběr.

Otázka 2: Jaké konkrétní předměty patří do směsného komunálního odpadu?
Odpověď: Do směsného odpadu patří například:
• Použité hygienické potřeby (pleny, vložky)
• Zbytky jídla a organický odpad, který nelze kompostovat
• Jednorázové plastové obaly a obaly z potravin, pokud nejsou čisté
• Starožitnosti a nábytek, který nelze využít nebo opravit
• Všechny typy zbytkového papíru, které nejsou určeny pro recyklaci.

Otázka 3: Co nepatří do směsného komunálního odpadu?
Odpověď: Do směsného odpadu nepatří materiály jako jsou:
• Plasty, papír, sklo a kov, které by měly být recyklovány
• Elektronické odpady (např. elektrozařízení)
• Nebezpečný odpad (např. baterie, chemikálie)
• Velkoobjemový odpad, který by měl mít zvláštní sběr.

Otázka 4: Proč je důležité správně třídit odpad?
Odpověď: Správné třídění odpadu pomáhá snižovat množství odpadu, který končí na skládkách, a přispívá  
k ochraně životního prostředí. Recyklace snižuje potřebu nových surovin, šetří energii a snižuje emise 
skleníkových plynů.

Otázka 5: Jak mohu správně likvidovat odpady, které nepatří do směsného komunálního odpadu?
Odpověď: Je důležité se informovat o místních sběrných místech a speciálních akcích, které se zaměřují na sběr 
nebezpečných a velkoobjemových odpadů. 

Otázka 6: Jaké jsou nejčastější chyby při třídění odpadu?
Odpověď: Mezi časté chyby patří:
• Míchání recyklovatelných materiálů se směsným odpadem
• Vyhazování textilu a oblečení do směsného odpadu namísto do sběrového kontejneru
• Nečisté obaly, které nebyly vypláchnuty a nebyly připraveny na recyklaci.
A to je vše, co patří do směsného komunálního odpadu. Pamatujte, že správné třídění odpadu není jen o úklidu – 

   je to krok k lepší planetě a naši společnost každý den posouvá správným směrem.

Odpadkové tašky je možné si bezplatně vyzvednout na obecním úřadě.

 
  Informace pro občany
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 foto domov Emanuel

Třídění papíru – modré sběrné nádoby 
Do modrých kontejnerů patří reklamní  
letáky, noviny, časopisy, použité sešity, 
kancelářský papír, papírové obaly a sáčky a 
složené nebo roztrhané papírové krabice 
nebo kartony. 

Třídění skla – zelené sběrné nádoby 
Do zelených sběrných nádob patří nevratné  
skleněné obaly (např. obaly od nápojů), 
různé skleněné nádoby, 
sklenice, skleněné střepy nebo jednoduše 
různé sklo. Skleněné láhve je třeba 
vyprázdnit a zbavit víček a plastových nebo 
kovových částí. Etikety není třeba odstraňovat. 

 
  Informace pro občany

Separace plastů – žluté sběrné nádoby 
Do žlutých sběrných nádob patří PET lahve od nápojů, čisté plastové obaly od šamponů, mýdel, pracích 
prostředků a jiných toaletních potřeb nebo kosmetiky, plastové obaly od olejů a potravin nebo destilované vody 
a plastové a mikrotenové sáčky. 

Jak a kam vytřídit kovy?
 V naší obci můžete kovové odpady a obaly třídit do nádob, které jsou označeny nápisem kovy. Jsou určeny 
především ke sběru kovových obalů, jako jsou plechovky od nápojů a potravin, konzervy apod. Do kontejnerů se 

   ale třídí také drobnější kovové odpady, jako např. kovové tuby, alobal, kovové zátky, hřebíky, šroubky apod. 
Objemnější kovový šrot do těchto nádob také nepatří, můžete ho odvézt do nejbližší výkupny surovin.

 
  Informace pro občany
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 foto Alena Raimrová

 foto Marie Čadová

foto J. Šiška ml.

 
  Z historie

František Hradilík:

Jak jsem prožil období světové války 1914 - 1918

Úvodem
Pan Alois Chmelař, řídící učitel staroveské obecné školy 
v letech 1925 – 1937, se postaral o zachování 
věrohodných zpráv o osudech mužů, účastníků bojů 
rakousko – uherské armády v 1. světové válce v letech 
1914 – 1918. V roce 1939 sestavil, nechal rozmnožit a 
rozdal nebo nechal doručit bývalým vojákům či 
rodinám těch, co padli, zemřeli nebo zmizeli beze stopy 
dotazník, který po vyplnění vraceli nazpět. 123 těchto 
tisků zůstalo zachováno do dnešních dnů. Otakar 
Šámal, pravnuk Bedřicha Šámala, nadučitele ve Staré 
Vsi v letech 1882 – 1916 a paní Jaroslava Odstrčilová ze 
Staré Vsi tyto materiály zpracovali, Otakar Šámal vše 
vydal v knižní podobě a rozdal těm, co se zajímají o 
historii obce. Za jeden výtisk mu děkuji i já. Dotazník 
číslo 149 vyplnil pan Karel Hradilík, rodák z naší obce, 
který se s rodinou odstěhoval do Předmostí u Přerova. 
Do války odešel mezi prvními, vrátil se mezi 
posledními. V příloze k dotazníku zachycuje celá 
válečná léta, prožitá na frontě a v zajetí. Ukázal, jak je 
válka krutá a nelítostná a je hrozné, že dnes se stává 
normální součástí života velké části lidstva. Jeho 
vyprávění mne zaujalo, nabízím je ve zkrácené podobě 
čtenářům našeho Zpravodaje. Snad přispěje k tomu, že 
budeme podporovat vše, co může vrátit svět bez 
nenávisti, násilí a ničení všeho, co lidstvo vytvořilo. 

                                                      Jaroslav Šiška st.

P.T. Obecní rada ve Staré Vsi:

Po vyplnění vámi zaslaného dotazníku jsem byl 
vyzván naším obecním tajemníkem, abych popsal 

celý svůj vojenský život. Nejsem žádný žurnalista, proto 
prosím, abyste to přijali tak, jak se mi to podaří. Jsem 
narozen   16. 3. 1893. Když Rakousko – Uhersko 
28. července 1914 vypovědělo Srbsku válku, byl jsem 
odveden mezi prvními a 8. srpna poslán k vojsku. Po 
krátkém výcviku jsme byli rozděleni tak, že ti nejlepší 
byli posláni na frontu. Tam jsme dorazili v době, kdy 
byl ten největší ústup od Ivangradu až po Krakov. 
Mnohý  rekrut ani nepřítele neviděl, bylo mnoho 
raněných a mrtvých, poněvadž jsme se nemohli od 
nepřítele odpoutat. Nejhorší to bylo v noci, kdy se 
k nám Rusové několikrát přiblížili i na několik kroků. 
Ku Krakovu nás přišlo z celé kompanie 38 mužů. Tam 
jsme dostali posilu říšské Němce, lanšturmáky a 
honvédy a zase dopředu. Velel nám plukovník Rada, 
Čech jako poleno, vrátili jsme Rusy až k Olbrumu.   
Bojovalo se nejvíce na bodáky a byl jsem lehce raněn. 
Když jsme přišli do Mostkovic, Rusové přestali střílet, 

nechali nás přejít přes řeku na louky, kde jsme rozvinuli 
řetězy a postupovali dopředu. Několik kilometrů výš 
pak prokopali hráze přehrady, vodou nás zaplavili až po 
krk a mnoho nás se tam utopilo. Navíc na nás pustili 
křížový oheň z kulometů a dělostřelectva. Když jsem se 
dostal z vody ven asi tak po kolena, byl jsem zachycen 
šrapnelem. Byla mi zlomena levá noha. Stalo se to 
19. prosince 1914 v 10 hodin dopoledne a bez pomoci 
jsem tam ležel celý den. V noci Rusové přišli a sebrali, 
co ještě bylo živého. Tak jsem se dostal do jednoho 
dvora, kde bylo obvaziště, a odtud do města Kielce, kde 
byla nemocnice. Za dva dny Němci Kielce bombardovali 
a nás rychle převáželi do pole za město a pak nás 
nakládali do vagonů. Byla to cesta křížová s polámanou 
nohou při rychlé jízdě po špatné cestě. Odvezli nás do 
Cholmu, jako těžce raněného mne odeslali do Charkova 
nejprve do civilní, pak do vojenské nemocnice. Rusové 
se ke mně jako ke Slovanu chovali dobře. Když jsem byl 
schopen transportu, odeslali mě v květnu 1915 do 
východní Sibiře na doléčení do Novosibirsku. Protéká 
jím řeka Ob. Bylo tam velmi dobře. Velice lacino, a když 
už jsem mohl pracovat, jako kovář jsem měl i slušný 
příjem. Jednou jsem se však v čajovně dostal do hádky 
s místními policajty. Pil jsem již druhou butylku vodky a 
v draku jsem jim vykládal, že nebude carů ani císařů a 
ruského cara čert vezme i s Rasputinem.  Byl jsem 
zatčen, pobit nahajkami do krvava, přitom jsem jim 
nadal do carských psů. Odvedli mne na vojenské 
velitelství a pak poslali do Petrohradu do 
Petropavlovské trestnice. Tam jsem byl asi tři týdny a 
tam jsem prožil hrozný život jako politicky 
nespolehlivý. 

V noci jsem byl přikován za ruku ke zdi v kazetě, na 
troše shnilé slámy usnout nebylo možno, poněvadž 
potkani by se do člověka dali za živa, kdyby je 
neodehnal. K jídlu jen černý chléb a vodu,  na záchod do 
jednoho koutku, vzduch těžký a stálý strach, že budu 
zastřelen nebo oběšen mě doháněl k zoufalství. Tenkrát 
jsem tu ruskou vodku mnohokrát proklel. Najednou se 
otevřely dveře, přišel voják a hlásil mi, že pojedu pryč. 
Vyšel jsem ven a hned do koupele. Ostříhat vlasy a 
oholit, dostal jsem nové prádlo a co jsem měl špatné a 
šel pak do kanceláře, kde mi bylo sděleno, že pojedu do 
Turkestánu do vyhnanství, tam že je horko, tam že 
zdechnu sám. Mně to bylo celkem jedno, jen když jsem 
se dostal z toho arestu ven.  Večer jsme sedli do vlaku a 
jeli jsme do Moskvy.  

Z Moskvy pak dále až do Samary. Jako dozor mi dali 
jiného vojáka, šikmookého, Kalmyka, který měl více 
strachu než já, poněvadž mě držel za rameno až do 
Orenburgu, prvního města na asijské straně. Za 
Samarou jsem viděl hraniční tyče černožlutě natřené, 
označující hranici mezi Evropou a Asií. Také veletok 
Volhy mě uchvátil, když jsem jel přes most 1600 metrů 
dlouhý. Když jsme přijeli do Turkestánu, byl jsem 
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předán vojenskému velitelství. Nastal mi krušný vandr 
Turkestánem, Afghánistánem a Beludžistánem. Nikde 
mě nenechali déle než 14 dní, se žádným jsem nesměl 
mluvit. Pracoval jsem ve velkých městech, všímal jsem 
si, jak tam lidé žijí. Jsou tam velká horka, nejpříjemnější 
měsíce jsou únor a březen. Žně tam mají dvakrát do 
roka, pěstují hlavně pšenici, rýži, vídal jsem velbloudy, 
koně, bůvoly, osly a ovce. Turkestánem protékají dva 
veletoky, bez nich by tam nebylo života. Jsou to řeky 
Syrdarja a Amudarja. Obě pramení při velehorách 
Himalájích, kde noční sníh ráno roztaje a voda odtéká, 
takže řeky nikdy nevysychají a vlévají se až do jezera 
Aralského. Z národů v Turkestánu žijí Sardové, 
Čečenci, Kalmyci, Kyrgyzi, Chunchuzi, Arméni, 
Abcházi, Kardási a Peršané.  Jsou mohamedáni, 
buddhisté i křesťané, ne ale římskokatoličtí. Když jsem 
přijel do Buchary, byl jsem přidělen na čištění ulic. Za 
několik dní přijela karavana velbloudů a asi 200 lidí 
různých národností, já byl přidělen k nim. Naložili jsme 
rýži, čaj, vodu, tabák a cukr a odjeli do města Kábulu 
v Beludžistánu. Beludžistán byl anglickou kolonií, 
nevedly tam žádné cesty, ani železnice. V Kábulu však 
na mne čekalo obrovské překvapení. Na náměstí stál 
velký palác, kde se prodávaly Singerovy šicí stroje, 
mašinky na stříhání a další věci pro domácnost a 
správcem prodejny byl pan Štěrbina, Čech. Nedovedete 
si představit tu radost, když za několik měsíců člověk 
slyší český jazyk. Z Kábulu jsme jeli k indickým 
hranicím, kde jsem 5 a půl měsíce pracoval na stavbě 
dráhy. Noví evropští dělníci se tam nestačili 
aklimatizovat a často se nakazili některou z infekčních 

chorob – malárií, cholerou, hlízovým morem, někteří i 
oslepli. Vedení stavby se ztrátami počítalo, nemělo 
zájem režim měnit. V dubnu 1916 jsem se dověděl o 
odbočce čs. národní rady v Kyjevě a práci čs. družiny. 
Napsal jsem tam o svém osudu, za 5 týdnů jsem dostal 
odpověď a volný průjezd do Kyjeva, cesta mi trvala 21 
dnů. Do armády mne nepřijali pro moji invaliditu, 
odeslali mě na práci do zbrojovky v Taganrogu. Tam 
jsme měli blahé časy. Vydělával jsem přes 10 rublů 
denně, stejně jako ruští dělníci, z toho jsem 2 ruble 50 
kopějek musel odvádět jako národní daň.   Měli jsme 
tam svoji velkou kapelu, sokolskou jednotu a divadelní 
kroužek. Když bolševická vojska musela ustoupit, město 
zabrali Němci. My Čechové jsme zůstali odříznuti od 
našich legionářů a každý se musel pustit, kam se dalo. 
Dostal jsem se až do Novorossijska, odkud jsem byl jako 
cizinec vyhoštěn. Přizpůsobil jsem se poměrům tak, že 
nikdo nepoznal, že nejsem Rus. V roce 1918 mě zastihla 
zpráva, že máme novou republiku. Rozhodl jsem se, že 
se vrátím domů. Cestoval jsem jak se dalo, hodně i 
pěšky až na maďarské hranice, kde mě zadrželi maďarští 
bolševici. Neprozradil jsem, že jsem Čech a dostal jsem 
se až k Bratislavě, kterou již zabírali Čechoslováci. 
Převedli mne přes frontu do města, nasedl jsem do 
vlaku na Vídeň a pak už to hladce šlo až domů, kde jsem 
přijel 21. prosince 1918 večer. Sestra mě nepoznala, 
bylo to nemilé, ale rychle se vše vysvětlilo a radost ze 
shledání ovládla celý náš dům. 

Hradilík František
Předmostí u Přerova   

 
  Z historie

 
  Z činnosti ZŠ a MŠ Stará Ves 

Milí čtenáři Zpravodaje, 
srdečně Vás zveme k pročtení našich nových 
zpráviček ze školy, kde se dozvíte vše o tom, co se
u nás děje v novém školním roce 2024/2025.

Září - měsíc nových začátků

Vítáme naše nováčky

Začátek školního roku 2024/2025 se v naší škole nesl 
ve znamení radosti, očekávání a slavnostního 

zahájení. První školní den se náš školní dvůr zaplnil 
nejen zvědavými prvňáčky, ale také jejich rodiči, 
prarodiči a přáteli školy. 

Všechny zraky se upnuly na naší paní ředitelku, ta nás 
mile přivítala a poté předala slovo významným hostům 
– paní starostce ze Staré Vsi Monice Dvořákové, panu 
starostovi z Říkovic Radomíru Možišovi a panu 
místostarostovi z Dobrčic Petru Navaříkovi. 

Moc nás potěšilo, že ve své řeči vyzdvihli všechny 
výhody, které nám naše maličká škola nabízí. A co tedy 
zmínili? Třeba individuální přístup ke každému žákovi, 
moderní výukové metody, podnětné a bezpečné 
prostředí, ve kterém se budeme rádi učit a rozvíjet tak 
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naše schopnosti. Na závěr nám všem popřáli úspěšný 
školní rok. A my uděláme vše pro to, aby takový byl!

A pak už se šlo na to nejdůležitější! Přivítání našich 
nových spolužáků. Šerpa, dárek a sladkost rozzářily oči 
všech prvňáčků. Blesky  blýskaly, maminky se dmuly 
pýchou a prvňáčci rozdávali úsměvy na všechny strany.

Ale pozor, to nebylo vše! Letos se totiž podařilo něco 
velkého! Otevřeli jsme přípravnou třídu. Co to je? Je to 
místo, kde se po celý školní rok budou hravou formou 
připravovat na první třídu budoucí prvňáčci. Start do 
školních let tak pro ně bude přirozenější a plynulejší. 
Proto jsme je mezi námi přivítali a pak už jsme s našimi 
rodiči zamířili do krásně vyzdobených tříd, kde jsme si 
vyslechli, co nás čeká a nemine. Tak hurá do toho!

Učení v lese

Kdo jednou vstoupí do lesa, pozná, uvidí, uslyší a 
zatouží znovu to prožít, zase se tam vrátit. My se 

do lesa vrátili!
Hned 6. září jsme opustili školu, vzali jsme svačinky, 

pití a šli jsme se učit - kam jinam než do lesa? To 
dopoledne jsme toho zvládli opravdu hodně. Nejdříve 
jsme si prohlédli naši loňskou výsadbu stromků 
v Přestavlckém lese. Jupí!!! Daří se jim. Nám se taky 
dařilo. Paní učitelky provětraly naše znalosti o přírodě – 
něco jsme v těch hlavách našli. Podařilo se nám podle 
listů a plodů určit druhy stromů, z přírodnin vytvořit 

několik módních doplňků, upevnit si „fyzičku“. Protože 
to byl i takový sportovní výšlap. Zkrátka učení v lese 
nebolí, ale baví.

Jablkobraní – jablkohraní

To byl týden! U nás na Moravě je velký zvyk – říká se 
tomu Trnkobraní. Určitě znáte. No a my jsme letos 

měli Jablkobraní. To byste koukali, co všechno se z 
jablek dá vyrobit a co se kolem jablek taky dá řešit.
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Neuvěříte! Třeba v matematice - vážení, měření, 
převádění jednotek. Výtvarka - malby, kresby, lepení a 
stříhání. Literatura - hádanky, rébusy, básničky, 
pohádky a vlastní literární tvorba. Prostě všechno všude 
možné. Ale nejlepší bylo to, co ještě i chutnalo. Třeba 
jablečná lízátka, jablka v županu, štrůdl, kompot anebo 
jablečná šťáva –mňaaaam, jak to chutnalo.

Naše první výprava 

Tady je to naše, tady to máme rádi. Víte, co je to 
NAŠE? To je přece místo, kde žijeme, máme rodinu 

a kamarády, kde se učíme a hrajeme si. To je to místo, 
které máme rádi. A chceme to NAŠE více poznat. Nejen 
co je dnes, ale taky co bývalo. Myslíme si, že by to 
mohlo být dobrodružství. Uvidíme! V pátek 19. 9. jsme 
to putování po našem kraji, kde žijeme, odstartovali v 
Říkovicích. Proč tam? 

Do školy s námi chodí děti z Říkovic. Jsou to naši 
skvělí kamarádi a spolužáci. Byli jsme zvědaví, kde a jak 
žijí. Autobusem jsme tam byli „coby dup“! To dupnutí 
nás zavezlo do zámecké zahrady a o pár set let do 
minulosti. Pod nádherným vzácným stromem jsme s 
otevřenou pusou naslouchali vyprávění paní Packové.

 

Líbilo by se vám to! Ten strom, který by to vyprávění 
dosvědčil, je stoletý jinan dvoulaločný. Jak nám tam 
ubíhal čas, ubíhal čas i v historii. Ze zámku, kde je dnes 
místo kněžny a rytířů mateřská škola, ve které mezitím 

plnili úkoly naši školkáčci a děti z přípravné třídy, jsme 
přešli k bývalému statku. To znamená, že z 13. století 
jsme přehupli do století minulého. Tolik věcí, tolik 
zajímavostí si snad nejde za jedno dopoledne 
zapamatovat. To by chtělo prožít. Naše holky se 
zdržovaly ve staré babičkovské kuchyni a parádním 
pokoji. Klukům se líbilo nářadí a nástroje, všem potom 
poklady na půdě a ve sklepě. Pozdravili jsme se s panem 
starostou a dopoledne ukončili na hřišti. Víte co si 
pamatujeme, co jsme viděli? Tak třeba: proč se Říkovice 
jmenují Říkovice, proč je kostel zasvěcen sv. Anně, čí 
bronzová busta je v zámku, jaká pískovcová socha stojí 
na paloučku. Ve škole jsme to hodili na papír, něco k 
tomu nakreslili, něco k tomu vyfotili a doplnili volná 
místa na naší projektové nástěnce. 

Drakiáda

Pátek – den draků. 

Kuk! Sluníčko oznamovalo nový den. Opravdu to 
vypadalo na pohodu. Ale předpověď věštila déšť. 

Zrovna dnes?! To ne! A byla to pravda. Škoda. Draci 
budou muset počkat na sobotu. Počkali! Jupí! Drakiáda 
bude. Možná i proto, že sv. Václav má 28. 9. svátek. 
Slavila celá republika a my, rodiče a draci taky. Vyšli 
jsme si na kopec. To byl den. Sluníčko, děti, rodiče, 
jídlo, mňamky, pitíčko - jen ten vítr nějak stávkoval. 
Ale stejně i bez větru jsme si to užili. 
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Říjen – měsíc plný zážitků

Budulínek

Trocha poezie nikoho nezabije. A pohádka potěší a 
pohladí po duši. Hlavně nás, děti, takové ty mladší 

školáky. Divadélko Budulínek nám opět přineslo 
dobrou náladu, smích a hlavně poučení do života. 
Někteří z nás dokonce stáli na prknech, která znamenají 
svět a vyzkoušeli si, jaké to je, být divadelním hercem. 
To byste koukali!

72 hodin

Letošních 72 hodin jsme se zaměřili na úklid naší 
obce. Nejdříve jsme museli nastudovat správné 

třídění odpadů. Paní učitelky si pro nás nachystaly 
spoustu činností s touto tematikou.  Pak už stačilo

 

navléct gumové rukavice, vzít velké pytle a jít uklízet po 
vesnici. Jsme zvyklí pracovat ve skupinkách a ani 
tentokrát tomu nebylo jinak. 

Hasiči

Co jste hasiči? Co jste dělali? To vám povím úplně 
přesně. Bylo to v pátek 11. 10., když k nám do Staré 

Vsi přijeli hasiči až z Bardějova. Možná ani nevíte, kde 
Bardějov je. Museli byste jet do zahraničí, na Slovensko 
úplně až na východ. Až z takové dálky nám dojeli 
kamarádi hasiči. Těšili jsme se na ně a taky řádně

připravovali. Nacvičili jsme krátké, ale pěkné 
představení o sv. Floriánovi a předvedli ho kde jinde,
než přímo v našem kostele. Bylo zajímavé pozorovat 
mile překvapené a zaujaté diváky. Vystoupení se nám 
podařilo! Můžeme být pyšní, že jsme naše vzdálené, 
vlastně blízké kamarády se stejným zájmem důstojně 
přivítali. Jsme rádi, že jsme s nimi mohli být. 

Vítání občánků

Když narodí se maličký, všichni se radují a oslavují.   
A my se často radujeme a oslavujeme s každým 

miminkem, které se narodí v naší obci, Přestavlkách, 
Říkovicích a Dobrčicích. Nedáváme jim dárky, ale 
radost novým občánkům i rodičům ukážeme písničkou 
a básničkou. 
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Dýňování

Na každé správné akci musí být předskokan. Tím 
naším byly děti ze školky a přípravné třídy. Pozvaly 

si i posilu z MŠ Říkovice. Pro ně si ti naši malošci 
připravili spoustu aktivit a soutěží. Společně si tak užili 
krásné dopoledne. A pak vypuklo to velké rodinné 
dýňování. Známe to už několik let, ale stejně se to nikdy 
neomrzí. Každý rok paní učitelky vymyslí nějaké 
novinky a nějaké překvápko. Kromě dobrůtek byly 
nachystané přírodniny na dílničky pro šikovné rodiče a 
děti, kteří si společně vyrobili podzimní výzdobu. Na 
tak velké akci nesměl chybět fotokoutek.

Tady je to NAŠE

Ani v říjnu jsme nezapomněli na náš celoroční 
projekt: „Tady je to naše, tady to máme rádi“. I když 

ten den nebylo zrovna nejlepší počasí, neodradilo nás 
to. V hodinách vlastivědy a přírodovědy jsme se 
vypravili odhalovat a objevovat zvláštnosti naší obce. 
Všechno co jsme se dozvěděli (a bylo toho dost), jsme 
zpracovali a doplnili do volných míst na naší projektové 
nástěnce. Až půjdete do školy, podívejte se na ni, kolik 
jedinečných zajímavostí, historických i přírodních míst 
tady u nás stojí za návštěvu. 

Loučení s říjnem

S blížícím se listopadem se vzpomíná na zesnulé. Ani 
my jsme na ně nezapomněli. Společně jsme jim na 

místním hřbitově zapálili svíčku a v tichosti uctili jejich 
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památku. Pak jsme se přesunuli do školy a konec měsíce 
jsme oslavili strašidelnou stezkou. Ve škole nás čekala 
hromada úkolů. Procvičili jsme tělo i mysl. A s chutí 
jsme mohli skočit do nového měsíce.

 Listopad - měsíc poznatků

Zrodila se kniha

Když držíte v ruce knihu, ani nevíte, jak dlouhou 
cestou, někdy i „bolavou“, si musela projít, než se k 

vám dostala. Pan spisovatel Josef Beneš nám to přišel 
všechno povyprávět. Celý proces jsme mohli sledovat i 
na videu. Nevěřili byste, kolik lidí muselo podat ruce k 
dílu. Výsledek ale stojí za to! Pan spisovatel nám přečetl 
ukázku ze své knihy. Až uvidíte v prodejně knih 
některou z trilogie o Meďanovi a Koumenovi, budou 
právě od tohoto pana spisovatele, se kterým jsme si 
mohli popovídat naživo. 

Pozor, jsou tu čtvrtletky

Čas nezastavíte, ať děláte, co děláte. Najednou je tu 
čtvrtletní hodnocení naší práce. Není to 

jednoduché, ale nakonec ty výsledky stojí za to. Učit se, 
to se vyplatí. To by nám mohli povídat naši bývalí 
spolužáci. Pochvaly na ně se na nás valí ze všech stran. 
To je ta odměna pro celou naši školu. My jim moc 
děkujeme, jejich úspěchy jsou pro nás hnacím 
pohonem. A tak s chutí do práce. Přeci jen je před námi 
kouzelný adventní čas… 

Vánoční tvoření věnců

Dovedete si představit vánoční stůl bez adventního 
věnce? My ne a naše maminky taky už teprve ne. A 

tak se domluvily s naší paní ředitelkou a sešly se na kus 
řeči a hlavně na kus díla přímo v budově obecního 
úřadu. Víc než pusa jim tentokrát jely ruce. Každá 
maminka, učitelka, babička, zkrátka všechny, které se 
tam sešly, si pyšně odnášely vlastnoručně vyrobený 
adventní věnec. A že bylo na co se koukat. 

Adventní setkání na návsi

V sobotu odpoledne měli všichni žáci naší školy 
hlavní role v „živém vysílání“ k oslavě blížících se 

Vánoc. Myslíme si – podle potlesku obecenstva, že se 
nám to vydařilo. Že nám role sedly a že jsme vlastně 
hotoví divadelníci. Klidně bychom si to dali znovu. 
Když se konečně rozsvítil stromeček, opadla tréma, byl 
čas navštívit vánoční jarmark. Poznávali jsme svoje 

 
  Z činnosti ZŠ a MŠ Stará Ves 
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výrobky a dělalo nám radost, že si je lidé kupovali. 
Děkujeme všem, kteří nás přišli podpořit. Bylo vidět, že 
všem chutnalo - i cukrovíčko, masíčko, párek v rohlíku 
i to pitíčko. Bylo fajn.

A tak jsme to fajn zavezli i do Říkovic. Bydlí tam 
přece naši spolužáci – současní i minulí. Atmosféra byla 
parádní, pohoda, radost, smích – jak to k adventnímu 
času patří. Za pěkný prožitek nám pan starosta rozdal 
čokolády. A třešničkou na dortu byl nádherný 
ohňostroj. Za rok na viděnou. 

Vánoční Rymice

Do Rymic jezdíme pravidelně a pokaždé se tam 
dozvíme něco zajímavého. Ani letošní výprava 

nebyla výjimkou. Byla to cesta do minulých časů. Jak asi 
slavili Vánoce v takových chaloupkách? Jaké dárky si 
věnovali? Které tradice dodržovali? Co všechno 
hospodyně připravovaly? A co děti? Měly stejné zimní 
radovánky jako my? Co víme určitě, zažívaly Vánoce
plné sněhu, lásky a blízkosti. Všechny zvyky, které nám 

paní průvodkyně ukázala si ve škole nebo v družině 
rádi vyzkoušíme. Mnohé známe, ale nevadí, rádi si je 
zkusíme znovu. 

Je tady Mikuláš

A není sám. Přišel i s andílkem a čertem. Tak jak to 
bývá na naší škole zvykem. I když někteří spolužáci 

na Mikuláše a čerty nevěří, stejně se těšili, jako všichni 
ostatní. V některých možná byla malá dušička, ale

zvládli jsme to všichni a odměnou nám bylo vystoupení 
Elišky Novákové a jejího parťáka Tomáše Hambálka. 
Radost, zpěv a tanec, to bylo to správné zakončení 
mikulášské nadílky.

Stará Ves zpívá koledy

České koledy rozezněly Starou Ves 11. prosince. 
Představte si, stmívá se, trošku mrzne, do toho pár 

sněhových vloček, melodie koled a vůně vánočního 
punče. To se nikdy neomrzí. Na to se dlouho 
vzpomíná. Zase jedno podařené setkání škola, rodina, 
celá Ves. Zase k sobě máme blíž. 

 
  Z činnosti ZŠ a MŠ Stará Ves 
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Jak slavíme Vánoce, to my víme. Jak slavili Vánoce 
v chaloupkách v Rymicích, to už taky víme. Ale jak 

probíhaly Vánoce na zámku? To jsme nevěděli, ale byli 
jsme zvědaví. Tak jsme si 13. prosince zajeli všichni na 
zámek do Kroměříže. Abychom to zjistili a mohli

 
porovnat. Ujala se nás milá paní Packová a provedla nás 
kouzelnými komnatami kroměřížského zámku. Viděli 
jsme nádherně prostřené stoly a tradiční hostinu. I na 
zámku dodržovali skoro stejné tradice jako my dosud. 
Paní průvodkyni jsme se pochlubili, co vše víme o 
adventu a tradicích a vysloužili jsme si za to velkou 
pochvalu. Jsme vděční za takový zážitek a moc se těšíme 
na další setkání.

Poslední týden před Vánoci – těšení

Jaký byl? Skoro jako každý jiný, ale přeci jen něco 
viselo ve vzduchu. Uhádli jste! Vánoce. Každičký den 

byl poznamenaný svátky: převody jednotek kg na dkg a 

gramy, měření délky řetězu na stromeček, přepisy 
receptů a podobně. Top celého týdne byl čtvrtek 19. 
prosince 2024. Vánoční večeře ve třídě, nastrojený 
stromeček, prostřený stůl s cukrovím, vůně vánočního 
čaje, koledy a všechny možné lidové zvyky. Víte, co bylo 
nejlepší? Všechno jsme si nachystali sami. Dokonce i 
vystoupení pro spolužáky. Jak říkáme: bylo to hustý a 
přitom slavnostní! Jediné, co nám chybělo, byl KAPR. 
Ale ne dlouho.

Běh o vánočního kapra

Přípravy Vánoc vrcholí! Všechno naklizené, Lucky by 
nenašly ani smítko. Cukroví v krabicích, cukráři by 

mohli závidět. A přece něco chybí. Kapr, ano kapr. 
Někdo koupí, někdo dostane, někdo uloví a někdo 
vyhraje. Letos jsme přišli pořádně nachystaní, čelovky 
svítily, nohy nervózně přešlapovaly a informace v hlavě 
rychle naskakovaly. Boj to byl těsný a ve finále 
rozhodovaly sekundy. Všem účastníkům děkujeme za 
veselou atmosféru a výhercům ještě jednou gratulujeme.

Požehnané a vlídné Vánoce pro všechny!
Konečně pátek – poslední den ve škole!? Omyl! Nebyl 

ve škole, byl v lese. V tom lese, kam tak rádi chodíme. 
My ale chceme, aby se dařilo i jeho obyvatelům. Štědrý 
den sice ještě není, ale myslíte, že to zvířátka poznají? 
Nadílku jim dáme už dnes. Naplníme krmelce, krmítka 
a korýtka. Pro každého něco.

Vážení a milí čtenáři,
přejeme Vám hezké prožití všech svátků  a 

spokojené dny všední, které začnou 1. ledna 2025 a 
skončí 31. prosince 2025. 

A všem pevné zdraví!
Děti, žáci a celý kolektiv ZŠ a MŠ Stará Ves.

 
  Z činnosti ZŠ a MŠ Stará Ves 
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Život ve farnosti

Milí čtenáři, přátelé farnosti a občané, s radostí vás 
vítáme u dalšího vydání Zpravodaje. Tento čas je 
příležitostí k tomu, abychom se ohlédli za aktivitami, které 
proběhly v závěru uplynulého roku a uvědomili si, že 
začíná 2025. rok po narození Ježíše Krista. Nejprve mi 
však dovolte poděkovat všem, kdo svou obětavou prací, 
modlitbami nebo jiným způsobem přispívají k životu naší 
farnosti. Vaše podpora je neocenitelná a pomáhá nám 
vytvářet společenství, kde se každý může cítit vítán a 
přijímán.

Přejeme vám, aby pro vás byl tento čas časem radosti, 
naděje a pokoje, těšíme se na setkání při některé z našich 
aktivit nebo jen při krátkém pozdravu.

Hodová mše

V neděli 18. 8. jsme v naší farnosti prožili slavnostní 
hodovou mši svatou na počest našeho patrona – 

Nanebevzetí Panny Marie. Kostel se zaplnil farníky i 
dalšími obyvateli obce, kteří přišli oslavit tento 
významný den. Slavnostní atmosféru podtrhla opět 
krásná výzdoba, výborná liturgická hudba společně 
s doprovodem dechové hudby Moravské veselky a slova 
povzbuzení, která zazněla v kázání. Byla to příležitost 
nejen k duchovnímu povznesení, ale také k setkání a 
posílení našich vztahů. Poté následovalo drobné 
pohoštění před kostelem za doprovodu hudby, kde jsme 
společně sdíleli radost z tohoto svátečního dne. 
Děkujeme všem, kdo se podíleli na přípravě této krásné 
akce, a také každému, kdo přišel oslavit s námi. Těšíme 
se na další společná setkání!

Mše svatá u kapličky v lese Dubina

Poté v neděli 1. 9. jsme se sešli na jedinečné mši svaté 
u kapličky v lese Dubina. Tento nádherný kout 

přírody se stal místem setkání, modlitby a společné 
oslavy víry. Mši doprovázela krásná atmosféra ticha a 
klidu lesa, kterou doplňoval zpěv ptáků a přítomnost 
mnoha účastníků, kteří přišli nebo přijeli. Kaplička a 
osvěžující voda ze studánky, která je symbolem naší 

víry uprostřed přírody, se díky této slavnosti znovu stala 
místem radosti a duchovního povzbuzení. Děkujeme 
všem, kdo se podíleli na přípravách, a také těm, kdo se 
této pravidelné události zúčastnili. Těšíme se, že se u 
kapličky v Dubině brzy opět setkáme (první neděle 
v květnu a v září)!

20 let výročí CDD Emanuel

V sobotu 7.9.  jsme si připomněli krásné výročí – 
20 let od založení Církevního dětského domova 

Emanuel. Během těchto dvaceti let se domov stal nejen 
domovem pro mnoho dětí, ale i místem lásky, podpory 
a duchovního růstu a my jako farnost jsme velmi rádi, 
že jsme u toho mohli být. Děkujeme všem, kteří po celá 
léta přispívali k jeho růstu – zaměstnancům, 
dobrovolníkům, dárcům a podporovatelům, kteří 
umožnili dětem najít bezpečné místo pro život, 
vzdělávání a duchovní rozvoj. 

Tento domov se stal místem, kde děti mohou prožívat 
vděčnost, naději a důvěru v Boží lásku, a kde je každý 
den příležitostí k novým začátkům a příběhům. 
K významnému jubileu jsme měli tu čest přivítat na 
slavnostní mši svaté arcibiskupa olomouckého Josefa 
Nuzíka. Mše, kterou sloužil, byla plná modlitby, 
vděčnosti a naděje. Jeho slova nás povzbudila k dalšímu 
růstu a přinesla do našich srdcí pokoj a radost z Boží 
přítomnosti. Bylo to nezapomenutelné setkání, kdy 
jsme v duchu společně děkovali za všechny děti, které 
domov Emanuel navštívily, a za všechny, kdo se podíleli 
na jeho rozvoji. Děkujeme arcibiskupovi Josefovi 
Nuzíkovi za jeho modlitby, přítomnost a požehnání. 
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Také všem za krásnou výzdobu a přípravy, doprovodný 
program a krásné zpěvy, kterými nás doprovázela 
místní schola.  Tato slavnostní mše byla nejen 
duchovním zážitkem, ale také krásnou připomínkou 
toho, jak důležitá je vzájemná podpora a láska v naší 
společnosti. 

Žehnání aktovek školákům a poděkování za 
úrodu

V neděli 22. 9. jsme prožili další krásnou slavnost, 
která spojila dvě důležité události – žehnání 

aktovek našim školákům a poděkování za úrodu. Při 
mši svaté jsme se modlili za naše děti, které se chystají 
na nový školní rok. Každý školák si přinesl svou 
aktovku, která byla požehnána, aby je provázela na 
jejich cestě ke vzdělání a chránila je po celý rok. 
Modlitby za úspěch, zdraví a Boží pomoc ve škole byly 
krásným vyjádřením naší podpory a lásky vůči dětem. 
Současně jsme poděkovali za úrodu a za všechny dary, 
které nám Bůh dal. Byla to příležitost vyjádřit vděčnost 
za hojnost, kterou máme, a modlit se za to, aby i nadále 
byli naši zemědělci a všichni, kdo pracují na polích, 
požehnáni úspěšnou sklizní. Děkujeme všem, kteří se 
této slavnosti zúčastnili, a přejeme našim školákům 
mnoho úspěchů po celý školní rok a všem, kdo se 
podíleli na úrodě, hojnost Božího požehnání.

Advent: Čas ticha, očekávání a přípravy

Advent není jen období shonu a příprav na Vánoce, 
jak to mnohdy vnímáme dnes. V křesťanské tradici 

je advent především dobou očekávání – ne pouze 

vnějšího, ale i vnitřního. Je to příležitost k zastavení, 
ztišení a duchovní obnově. Liturgická barva adventu je 
fialová a symbolizuje pokání, zamyšlení nad vlastním 
životem a také naději na nový začátek. Třetí adventní 
neděle, nazývaná Gaudete („Radujte se“), je výjimečná 
tím, že se používá růžová barva, která vyjadřuje radost 
z blížícího se příchodu Krista.

Roráty – radostné čekání na Světlo světa

Roráty jsou jedním z nejkrásnějších adventních 
zvyků, které nás provázejí už od středověku. Jsou 

to ranní mše ke cti Panny Marie, které se slouží za tmy, 
jen při světle svící. Tento obraz má hlubokou 
symboliku – stejně jako lidstvo očekávalo příchod 
Spasitele ve tmě hříchu, my symbolicky očekáváme 
světlo Kristova narození. V naší farnosti se roráty 
konaly každý pátek v 6:00. Je krásným zvykem, že si děti 
na tyto mše nosí rozsvícené ozdobené lucerničky, které 
rozzáří prostor a přidávají na zvláštní atmosféře. Po 
rorátních mších je často prostor pro společné setkání na 
faře v naší místnosti, spojené s teplým čajem a 
vynikající snídaní, což přispívá k pocitu sounáležitosti a 
radosti ze sdíleného času.

Předvánoční koncert Patrika Možíše

Koncert se uskutečnil 22. prosince 2024 v 17:00 
v místním kostele, naše farnost společně s obcí 

Stará Ves hostila talentovaného hudebníka Patrika 
Možíše, který nám svým vystoupením přinesl krásnou 
vánoční atmosféru a hudbu, která pohladí po duši. 
Tento koncert byl jedinečnou příležitostí, jak se ponořit 
do předvánoční doby, poslechnout si oblíbené písně, 
koledy a vánoční skladby v podání tohoto vynikajícího 
umělce. Zároveň to byla skvělá příležitost, jak prožít 
předvánoční čas společně s rodinou a přáteli, 
v atmosféře klidu, radosti a očekávání. Dobrovolný 
výtěžek ze vstupného byl darován na potřeby farnosti a 
oprav samotného kostela.

V době Vánoc se konaly ve Staré Vsi a Přestavlkách 
4 slavnostní bohoslužby. Věřící, kteří například pro 
nemoc nemohli přijít do kostela, mohli sledovat 
bohoslužby v televizi Noe a rádiu Proglas.

Více informací na stránkách: www.farnost-staraves.cz
Sledujte nás také na Facebooku:
https://www.facebook.com/farnost.stara.ves/

Přejeme Vám všem krásné a radostné prožití roku 
2025, zdraví, pohodu a Boží požehnání do všech 
příštích dnů.

Za farnost Jiří Mrázek

foto Farnost Stará Ves
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V letní přestávce mezi soutěžemi  náš klub realizoval 
ve spolupráci s obcí Stará Ves a mikroregionem 

Moštěnka první staroveský Gulášfest, který jsme 
upořádali ve sportovním areálu Na Kopcách v měsíci 
červenci. Gulášfestu se účastnilo celkem 11 týmů, včetně 
týmu SC Stará Ves. 

Tato akce byla hodnocena laickou i odbornou porotou a 
probíhala ve velmi přátelském a veselém duchu. Dobře 
se bavili jak členové jednotlivých týmů, tak i veřejnost a 
hosté, kteří se akce účastnili. Potěšila nás i skutečnost, 
že náš tým byl vyhodnocen odbornou porotou na 
druhém místě. Po skončení vaření a vyhodnocení 
jednotlivých gulášů nás zbytkem večera provázela opět 
hudební skupina Kara z Kroměříže. 

Za hudební produkci je třeba poděkovat obci Stará Ves 
v čele se starostkou pí. Dvořákovou, která na žádost 
našeho klubu poskytla na hudbu dotaci ve výši 
15.000, Kč. 

Také musíme poděkovat sponzorům a mikroregionu 
Moštěnka za spolupodílení se na akci, kdy nám poskytli 
věcné dary pro soutěžící.  Jelikož se tato akce setkala 
s velkým pozitivním ohlasem, plánujeme v roce 2025  
druhý ročník Gulášfestu s předpokládanou realizací 
v měsíci červenci, přesný termín bude upřesněn.

V roce 2025 budeme také pořadateli hodových oslav 
my a tyto se budou konat v termínu 15. - 17. 8. 2025. 
Program hodů bude upřesněn a zveřejněn na webových 
stránkách SC Stará Ves, obce Stará Ves a v obecním 
Zpravodaji.

Příchody nových hráčů do klubu: Plch Lukáš z TJ 
Sokol Újezdec, Borovka Miloš z TJ Tatran Litovel, Zajíc 
Matyáš z TJ Sokol Horní Moštěnice a Marek Pavel jako 
volný hráč.

V podzimní části  soutěžního ročníku  Okresní 
soutěže Mužů OFS Přerov 2024/2025 jsme obsadili 
druhé místo, kdy v posledním rozhodujícím zápase o 
první místo s týmem Sokola Čekyně, jsme podlehli 3 : 5. 



Datum Zápas Místo
So 12.04. 15:30 St. Ves - Soběchleby Stará Ves
Ne 20.04. 15:00 Křenovice - St. Ves Křenovice
So 26.04. 16:00 St. Ves - Tovačov StaráVes
3.5. - 4.5. VOLNO
So 10. 05. 16:30 St. Ves - Polkovice Stará Ves
So 17. 05. 17:00 Čekyně - St. Ves Čekyně
So 24. 05. 17:00 St. Ves - Černotín Stará Ves
Ne 01.06. 10:00 Jezernice - St. Ves Jezernice
So 07.06. 17:00 St. Ves - Bochoř Stará Ves

 
  SC Stará Ves

Tato porážka bohužel přerušila 14měsíční 
neporazitelnost našeho týmu. Musíme však uznat, že tým 
soupeře byl v tomto rozhodujícím duelu lepším mužstvem. 
 Nemalý podíl na úspěchu má nově vybudované zázemí 
sportovního areálu Na Kopcách, které je právem 
chloubou naší obce a klubu a takové zázemí, které se 
zde nachází, nám můžou závidět všechny ostatní kluby 
nejen na vesnicích. Zásluha právem patří obci a jejím 
představitelům, kteří vystavění areálu schválili a 
realizovali. 

V zimní přestávce plánujeme v rámci přípravy 
sehrání přátelských utkání a také přípravu v hale 

v Horní Moštěnici, stejně jako tomu bylo loni.  
Závěrem bych chtěl za SC Stará Ves poděkovat 

Obecnímu úřadu Stará Ves v čele se starostkou pí. 
Dvořákovou, sponzorům p. Petru Zajícovi, manželům 
Marcele a  Jiřímu Jarolímovým, p. Michalu 
Darebníčkovi a p. Milanovi Možišovi ml., dále všem, 
kteří nám pomáhali s pořadatelskou službou, obsluhou 
v bufetu a zvláště našim chlapcům od udírny, kteří se 
postarali o všechny hladové krky. Bez přispění Vás 
všech by fungování klubu nebylo možné, proto Vám 
velmi děkujeme za Vaši přízeň, pomoc a podporu. 
Taktéž chceme touto cestou poděkovat všem 
fanouškům, kteří nás hodně povzbuzují jak při 
domácích, tak i venkovních zápasech, kde za námi jezdí. 
Věříme, že Vám i nadále budeme dělat našimi herními 
výsledky radost a všichni společně se potkáme 
12. 4. 2025 na prvním mistrovském utkání jarní části 
soutěže.

Všem Vám přejeme v novém roce 2025 mnoho 
osobních i pracovních úspěchů.

VV SC Stará Ves
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Rozpis jaro 2025

•  Z – zápasy    •  P – prohry
•  V – výhry    •  S – skóre
•  VP – výhry po penaltách     •  B – body
•  PP – prohry po penaltách

Okresní soutěž mužů - Přerov 2024/2025

foto SC Stará Ves
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V červnu začala mladým hasičům letní část závodů. 
Hned 2. června jsme jeli do Býškovic na závod VC 

OSH Přerov, který byl jedním ze série 15 závodů 
v požárním útoku. Pro celkové hodnocení kolektivů 
jsme jich museli absolvovat alespoň 8. 

Mladší žáci se celkově umístili na 15. místě, jejich 
nejlepší čas v PÚ - 26,14 s byl dosažen v Dřevohosticích. 
V kategorii starší žáci nám závodila rovnou dvě 
družstva. Družstvo A s nejlepším časem 17,21 s , který 
padl také v Dřevohosticích, jim pomohl k celkovému 
13. místu. Družstvo B svůj nejlepší čas 29,13 s zaběhlo 
v Pavlovicích a nakonec se umístilo na 19. místě. 
Zároveň se závody VC OSH Přerov probíhaly i závody 
jednotlivců v běhu na  60 m s překážkami.

 Z mladších žákyň se tohoto běhu zúčastnily – Rozálie 
Mlčáková – 36. místo a Alena Divilová – 37. místo 
z 41soutěžících. Za chlapce  pak běžel Filip Juřica, který 
skočil na 19. místě z 30 závodníků. 

Za starší žáky běhalo 8 dětí, nejlépe se umístili -  
z děvčat Eliška Perníčková na 23. místě ze 42 závodnic a 
z kluků Dominik Juřica, který se umístil na 24. místě 
z 34 závodníků. 

Kromě VC OSH Přerov jsme přijali pozvání na 
závody do Karlovic, kde jsme jeli opět v plné sestavě tří 
družstev. Mladší žáci obsadili 2. místo. Starší žáci, 
družstvo A, skončili také na 2. místě a družstvo B bralo 
3. místo. 

V červenci jsme již tradičně jeli do Nového 
Hrozenkova. Letos se soustředění zúčastnilo 26 dětí a 
9 dospělých. Týden strávený na Valachách dopadl na 
výbornou. S dětmi jsme navštívili Vodní svět ve 
Velkých Karlovicích, v Novém Hrozenkově pak 
památník A. Strnadla, kde se děti dozvěděly něco o 
samotném A. Strnadlovi a ještě se naučily, jak se vyrábí 
ovčí sýr, který pak mohly i ochutnat. Kromě výletů, 
koupání v místním Balatonu a hraní společenských her 
pilovaly děti pravidla branného závodu a střelbu ze 
vzduchovky. Poslední večer byla připravená stezka 
odvahy a diskotéka.

První týden v srpnu proběhlo u nás na hřišti týdenní 
soustředění mladých hasičů zaměřené na štafety, běh 
60m s překážkami a požární útok. Soustředění začínalo 
každý den v 7 hod ráno rozcvičkou. Pak přišlo na řadu 
opakování uzlů a střelba ze vzduchovky. Jak nám 
vykouklo sluníčko a obeschla tráva, tak jsme se 
přesunuli na hřiště, kde se do oběda trénovaly štafety. 
Po obědě jsme se odreagovali u společenských her a 
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„dobili baterky“ na trénování požárního útoku. 
Soustředění mělo mezi dětmi velký úspěch a někteří by 
pokračovali i následující týden. Zároveň vedlo ke 
zlepšení časů v požárním útoku. Sportovní soustředění 
určitě zopakujeme i v příštím roce.

Víkend 16. 8. až 18. 8. jsme pořádali hodové oslavy. 
Páteční odpoledne patřilo tradičně dětem. Chtěli jsme 
navázat na květnové oslavy 135 let sboru a tak jsme 
uspořádali zábavné odpoledne se záchrannými složkami. 
Naše pozvání přijali HZS Přerov, kteří přijeli s výškovou 
technikou a cisternou, dále pak Policie ČR a BESIP. 

V podvečer byla připravena dětská tombola. Cen pro 
děti bylo opravdu hodně a tak se dostalo na všechny. 
Večer pak k poslechu a tanci zahrála country kapela 
TEXAS. V sobotu byla na programu předhodová 
taneční zábava s kapelou EXPO & PENSION.  V neděli 
ráno proběhl budíček na návsi, následovala mše svatá 
v kostele Nanebevzetí Panny Marie. Na odpoledne pak 
byly připraveny závody mladých hasičů. Pozvání na 
závody přijaly SDH Karlovice a Roštění. Po závodech 
následovala hodová zábava s kapelou Moravká Veselka.

První víkend v září jsme jeli do Roštění na noční 
závody.  Mladší žáci se umístili na 7. místě. Starší žáci 
družstvo A obsadili 6. místo a družstvo B bralo 9. místo. 
Těmito závody jsme zakončili soutěže v požárních 
útocích a připravovali se na závod hasičské 
všestrannosti a brannosti.

První branný závod nás čekal na konci září 
v Morkovicích, kam se pravidelně a rádi vracíme. Na 
startovní dráhu se od nás postavilo celkem 6 hlídek. 
V kategorii mladší se děti umístily na 5. a 11. místě z 23 
družstev. Družstva v kategorii starší žáci skončila na 
12. a 15. místě z 24 kolektivů. I letos jsme měli kategorii 

dorostů a ti, stejně jako loni, brali v Morkovicích 1. a 3. 
místo z 9 kolektivů.

První víkend v říjnu patřil tradičně okresnímu kolu 
ZHVB. Na okresní kolo od nás jelo celkem 30 dětí 
v šesti družstvech. Mladší žáci se umístili na 5. a 7. místě 
z 15 kolektivů. Starší žáci obsadili 8. a 15. místo z 22 
družstev. Dorostenky skončily na 1. místě a zajistily si 
tak postup na krajské kolo. Dorosti se umístili na 
3. místě, ale nakonec i oni jeli svou kategorii obhajovat 
na kraj. Krajské kolo se konalo 19. října v Náměšti na 
Hané, kde se děvčata umístila na krásném 3. místě a 
chlapci obsadili 5. místo.

I když u nás v obci byl dlouho klid a nebylo potřeba, 
aby naše zásahová jednotka zasáhla, tak vše dobré 
jednou končí. Na konci srpna jsme byli povoláni 
k zahoření dřevěné kůlny, kde byla jednotka využita 
k hašení a technické pomoci. Za dva týdny přišla žádost 
o odčerpání vody z výkopů vodovodního řádu a 
přetékající studně po vydatných deštích. Bohužel třetí a 
poslední událost neměla šťastný konec a jednotka byla 
přizvána k zásahu s tragickým koncem. Všechny tři 
události se odehrály v rozmezí jednoho měsíce a my 
doufáme, že se u nás v obci opět dlouho nic nestane.

V půlce října jsme hostili družební návštěvu okresu 
Přerov a okresu Bardějov ze Slovenska. Pro hosty byla 
připravena prohlídka hasičské zbrojnice, pěstitelské 
pálenice, ZŠ Stará Ves a kostela, kde proběhlo 
vystoupení žáků ze ZŠ Stará Ves na téma sv. Florián. 
Návštěva byla zakončena posezením v sále OÚ a 
předáním věcných darů.

Přejeme všem šťastný nový rok.
Pavlína Procházková - vedoucí mládeže SDH Stará Ves

foto SDH Stará Ves
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I v letošním roce byla činnost našeho spolku pestrá a 
bohatá. Uspořádali jsme 10 schůzí výboru, kde jsme 

projednávali různé organizační záležitosti. Kromě 
výroční členské schůze se konaly 4 členské, na kterých 
jsme sdíleli aktuální informace a plánovali další akce.

K významným životním jubileím jsme popřáli panu 
Bohumilu Bartíkovi a panu Jaroslavu Dittrichovi. Bohužel 
jsme se letos také rozloučili s naším kamarádem a 
dlouholetým členem Petrem Zakopalem, jehož odchod 
v září nás hluboce zasáhl.

 Pan Daniel Šimek mladší u nás v rámci adeptské praxe 
získává cenné zkušenosti. Jsme rádi, že naše členská 
základna bude v budoucnu posílena mladým a 
perspektivním myslivcem.

Naší první společnou akcí v letošním roce bylo sčítání 
zvěře, které proběhlo za vydatné účasti členů spolku. 
V dubnu jsme pro občany naší obce navařili zvěřinový 
guláš. Tato akce se opět setkala s velkým ohlasem. 
Umožnila nejen prezentovat mysliveckou tradici, ale také 
posílila naši vazbu s obcí.

Na počátku prázdnin jsme zorganizovali tradiční 
myslivecký den, který proběhl v přátelské atmosféře a 
za velkého zájmu veřejnosti. 

Pravidelné brigády letos zahrnovaly opravy 
mysliveckých zařízení, stavbu nových krmelců, krmítek 
a slanisek. 

Zásypy, krmelce a krmítka jsme pečlivě dezinfikovali 
vápnem, abychom zvěř ochránili před nemocemi.  
Opakovaně jsme sklidili vojtěšku, která byla v letních 
měsících rozmístěna do boud v lese. Další práce 
zahrnovaly vyvezení několika vleček plev, obilí a řepy, 

aby bylo dostatečně zajištěno zimní přikrmování zvěře. 
Během sezóny jsme instalovali nové posedy na strategická 
místa a jeden jsme přemístili na vhodnější lokalitu. 

V průběhu roku se členové spolku věnovali 
individuálnímu lovu zvěře, ale jeho konec byl ve znamení 
společných loveckých aktivit. Uspořádali jsme dvě lovecké 
vycházky pro členy spolku a jeden polní hon, během 
kterého bylo uloveno 27 zajíců. Tyto akce jsme zakončili 
společným posezením, ať už v hospůdce U Popelky nebo 
v sále obecního úřadu, kde panovala dobrá nálada a 
přátelská atmosféra. Jsme rádi, že se těchto akcí účastní 
také rostoucí počet našich přátel – honců. Bez jejich 
pomoci by lov na drobnou zvěř nemohl být nikdy úspěšný.

Stále větší problém představuje rušení zvěře v krajině. 
Nepořádní motorkáři neustále porušují zákaz vjezdu do 
lesa. Také volně pobíhající psi představují hrozbu, neboť 
zvěř plaší a někdy i zraňují. Opakované štvaní zvěř fyzicky 
i psychicky vyčerpává, což může vést k jejímu úhynu.

Na závěr bych rád poděkoval obcím Stará Ves, 
Přestavlky a Dobrčice za jejich podporu. Velký dík patří 
také honebnímu společenstvu Stará Ves – Přestavlky – 
Dobrčice, které nám honitbu pronajímá.

A co si popřát do nadcházejícího roku? Chovejme se 
k sobě přátelsky a vzájemně se respektujme. Stejný respekt 
mějme i ke zvěři a snažme se ji nerušit v jejím přirozeném 
prostředí, aby mohla pokračovat v přirozeném cyklu 
svého života.

Hodně zdraví a štěstí přeje 
Mgr. Jaroslav Šiška,
předseda Mysliveckého spolku Stará Ves,
s provoláním „Myslivosti zdar!“

foto J.Šiška ml.
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